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INFORMACE ÚŘADU 

 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Obecní stráž (24 hodin denně): tel.: 800 456 789 (firma Securitor) 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, tel.: 777 919 157 

Servis tlak. přípojek - kanalizace: prac. dny - tel. 416 857 071 (hlas. zázn.),  

víkendy - tel. 724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

 

Periodický tisk územního samosprávního celku. 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své 

části: Nová Ves, Staré Ouholice, Nové Ouholice, Vepřek a Miřejovice.  

Vychází 12 × ročně. Distribuce zdarma. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 6/2021 vydáno 21. 6. 2021 v Nové Vsi v nákladu 555 ks. 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz 

Redakce: Ing. Bohdana Tobiášková, Ing. Pavel Srnec, Dana Burianová 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo zastupitelstva 

obce. 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. července 2021. 
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léto je tu! Před námi jsou prázdniny, 

dovolené, přeji Vám za naši redakci, ať si je 

můžete letos užít naplno, podle představ                    

a ve zdraví. 

Zpravodaj se Vám i tentokrát pokusí přinést 

důležité informace i zajímavosti ze života 

v naší obci. 

Zastupitelstvo se schází ve středu 23. června, 

zápis z minulého najdete hned v úvodu, 

stejně jako hospodaření a informace 

k aktuálnímu stavu projektů v obci (silnice, 

chodníky, kanalizace, školství). 

A protože se konečně mohla konat setkání 

většího počtu osob, ožil i kulturní a sportovní život v obci. Sešli se po dlouhé 

pauze senioři a měli spoustu témat k diskuzím a plánů do budoucna. Vepřecký 

kostel ožil při Noci kostelů, na hřbitově jsme v rámci dobrovolnické aktivity 

přidali nové lavičky. Děti se prošly pohádkovou stezkou, malí i velcí běžci            

si zaběhali při prvním ročníku Ouholické běhny. Fotbalisté změřili své síly s kluby 

z okolí a těší se a zvou na další zápasy!  

Na miřejovické náplavce se vystřídaly 

výstavy a je stále na co koukat. Turisté 

nadšeně vyrazili na svůj první letošní výšlap. 

A co nás čeká? V neděli 27. června Letní 

slavnost ve mlýně, na kterou všechny 

srdečně zveme. A v červenci již 13. ročník 

miřejovického půlmaratonu. Spolek seniorů 

bude mít svoji výroční schůzi, tentokrát 

poprvé ve vepřeckém mlýně. 

V závěru zpravodaje si můžete vyzkoušet své znalosti hradů a zámků, poučit se, 

jak na klíšťata, dozvědět se o červencových tradicích a mnoho dalšího. 

Pohodu při čtení Vám za redakci přeje Bohdana Tobiášková 

(foto: vrbové iglú na novoouholickém dětském hřišti, červen 2021) 
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Ve středu 26. 5. 2021 se sešlo zastupitelstvo obce Nová Ves na zasedání v počtu 

7 členů, přítomni byli: M. Exner, E. Vosmíková, L. Jansa, Ing. R.Hakrová,           

Ing. B. Tobiášková, Ing. P. Štorek, M. Pánková. Omluveni byli: J. Malenovská         

a P.Verner. 

Zastupitelstvo na svém zasedání mimo jiné: 

 Vzalo na vědomí zprávu o hospodaření obce v dubnu 2021. 

 Schválilo rozpočtové opatření č. 4/2021. 

 Vzalo na vědomí zprávy kontrolního, finančního a kulturního výboru. 

 Pověřilo starostu M. Exnera k zastupování obce jako akcionáře na valné 

hromadě akciové společnosti Vodárny Kladno - Mělník, a.s., konané 27. 5. 

2021. 

 Projednalo nabídku „PD - Nová Ves, rekonstrukce místních komunikací"     

od firmy PF Projekt a rozhodlo se projekt zatím odložit. 

 Schválilo nabídku firmy Šťastný asfalt na opravu silnic ve správě obce. 

 Projednalo realizaci nápravných opatření ze studie „Návrh koncepce 

odvodnění obce Nová Ves". 

 Projednalo rozhodnutí o povinnosti připojení ke kanalizaci podle zákona 

274/2001 Sb. o vodovodech a kanalizacích, §3 odst. 8. 

 Schválilo dotace obce na rok 2021 pro spolek MS Diana Nová Ves z. s.       

ve výši 20 000 Kč a pro TJ Sokol Nová Ves z. s. ve výši 65 000 Kč. 

 Projednalo možnosti rozšíření provozní doby mateřské školy Nová Ves. 
Zapsala Lucie Tláskalová/ Kompletní zápis naleznete na webových stránkách Nové Vsi 

www.nova-ves.cz v záložce Samospráva/zápisy ze zasedání zastupitelstva. 
 

 

http://www.nova-ves.cz/
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HOSPODAŘENÍ OBCE NOVÁ VES 
V DUBNU 2021 

  1. 4. 2021 30. 4. 2021 

BÚ Česká spořitelna I 2 626 738,10 Kč 2 155 810,38 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 497 012,27 Kč 537 642,27 Kč 

BÚ ČNB                                              18 646 428,69 Kč 18 454 016,48 Kč 

Pokladna 7 918,00 Kč 16 562,00 Kč 

Celkový stav finančních 

prostředků obce  
21 778 097,06 Kč 21 164 031,13 Kč 

        

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy  77 783,00 Kč 19. 4. 2021 

Oprava automobilu Octavia 19 093,00 Kč 29. 4. 2021 

    
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Mš Nová Ves – příspěvek na 

provoz 
40 100,00 Kč  6. 4. 2021 

Sociální pojištění 87 551,00 Kč  9. 4. 2021 

Zdravotní pojištění 36 057,00 Kč  9. 4. 2021 

Odměna 48 122,00 Kč 12. 4. 2021 

Plat 39 705,00 Kč 12. 4. 2021 

Tisk zpravodajů 48 454,01 Kč  14. 4. 2021 

Popelnice, kontejnery 54 159,60 Kč 16. 4. 2021 

Splátka jistiny úvěru - 

kanalizace 
104 166,00 Kč 20. 4. 2021 

Svozu nebezpečného a 

velkoobjemového odpadu 
61 504,30 Kč 21. 4. 2021 

Svoz komunálního odpadu 

3/2021 
41 108,76 Kč 21. 4. 2021 

Svoz tříděného odpadu 3/2021 93 953,94 Kč  22. 4. 2021 

Úroky z úvěru 46 631,96 Kč 30. 4. 2021 
 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 23 250 008,00 Kč 

Připravila: Ing. Renáta Hakrová, místostarostka 



 6 

Oprava silnice II/608 a stavba chodníků 

Dne 16. 6. 2021 zasedala v Říčanech v centrále KSÚS komise výběrového řízení 

na zhotovitele ve složení 3 zástupci KSÚS a 2 zástupci obce Nová Ves (starosta      

a místostarostka). Komise vybrala zhotovitele sdružení firem COLAS CZ, SaM 

silnice a mosty a Stavební firma Neumann. Nyní musí výběr schválit rada kraje. 

Následně bude plynout patnáctidenní lhůta na podání námitek proti výběru. 

Pokud nebudou žádné námitky, budeme moci v červenci podepsat smlouvu        

o dílo a začít s přípravou stavby.  

Péče o čerpadla u tlakové kanalizace 

Poslední dobou máme několik případů, kdy bylo u tlakové kanalizace ucpáno 

čerpadlo domovní čerpací jímky vlhčenými ubrousky, dámskými vložkami             

a podobnými předměty, které do kanalizace nepatří. Firma, která přijede 

čerpadlo vyčistit, si účtuje 2 878 Kč za opravu a tato částka je obcí 

přefakturována vlastníkovi nemovitosti. Vlastník musí po ucpání čerpadla před 

jeho znovuuvedením do provozu zajistit i vyčerpání a vyčištění jímky tak, aby 

v ní nezbyl žádný další materiál, který by mohl čerpadlo hned zase ucpat. 

Cituji ze smlouvy o užívání kanalizační přípojky a odvádění odpadních vod: 

„Zakazuje se vypouštět a vhazovat do kanalizační přípojky či jejích jednotlivých 

součástí a zařízení látky, které mohou poškodit kanalizační přípojku, včetně jejích 

jednotlivých součástí a zařízení, Kanalizaci, včetně jejích jednotlivých součástí      

a zařízení, a čistírnu odpadních vod, včetně jejích součástí a zařízení, na niž         

je kanalizace napojena, a to zejména: 

· oleje, písek, maltu, beton, žiletky, hřebíky, 

· textilie, silonové punčochy, provazy, tkaničky, papírové pleny, hygienické 

vložky, 

· tuby od zubní pasty, obaly od šamponů, mikrotenové sáčky, 

· jedy, pesticidy, omamné látky, žíraviny, ředidla, hořlavé a výbušné látky, 

· odpady z drtiče kuchyňského odpadu, 

· ostatní látky, které mohou způsobit poruchu nebo nefunkčnost kanalizační 

přípojky, kanalizace nebo čistírny odpadních vod.“ 

A dále: „Odběratel je povinen respektovat podmínky uvedené v Článku IV. této 

smlouvy a zajistit jejich dodržování všemi osobami užívajícími připojenou 

nemovitost.“ 
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A ještě:  

„Odběratel je povinen uhradit dodavateli smluvní pokutu za porušení povinností 

sjednaných v tomto Článku, a to ve výši 10.000,-Kč za každé jednotlivé porušení 

povinnosti a za každý zjištěný případ. Smluvní pokuta je splatná nejpozději         

do 30 dnů ode dne, kdy bylo porušení smluvní povinnosti dodavatelem nebo jím 

určeným provozovatelem Kanalizace zjištěno a odběratel byl o této skutečnosti 

vyrozuměn.“ 

Ucpání čerpadla je tedy nepříjemná, pracná a nákladná věc pro vlastníka 

nemovitosti i pro obec jako provozovatele a prosíme tedy dbát na to, aby           

do záchodu nikdo nic nevhodného nevhazoval. Poučte členy své rodiny,                 

své návštěvníky, případně si dejte k záchodu nějakou cedulku, aby to bylo všem 

jasné. 

Smluvní pokutu obec neaplikuje při prvním ucpání čerpadla, ale při opakovaném 

ucpání v krátké době ji aplikovat bude, protože obec tato věc administrativně     

a organizačně zatěžuje. 

Finance a nové projekty 

Možná jste si všimli, že zastupitelstvo na svém květnovém zasedání odložilo 

objednávku projektu na rekonstrukci spodní ulice v Nové Vsi s tím, že se k této 

věci vrátíme po dokončení stavby kanalizace. Projekt stojí třičtvrtě milionu 

korun a to je pro nás nyní dost velká částka.  

Také jsou nyní výhodné dotace na výstavbu bytů. Obec má již několik let studii, 

jak poměrně jednoduše a levně postavit nové dva obecní byty v podkroví 

restaurace U hasiče ve Starých Ouholicích. I tento projekt ale stojí několik set 

tisíc korun.  

Ačkoliv bych byl na jednu stranu rád, abychom pokračovali v rozvoji obce                   

a projektovali, na druhou stranu po finanční úvaze je rozumné dokončit 

rozdělané velké věci a počkat, jak na tom budeme finančně potom. 

Sice máme nyní nějakých 21 milionů Kč na účtu, ale musíme ještě zhruba                 

za 6 milionů Kč dokončit kanalizaci a teprve po konečném vypořádání dotace 

uvidíme, kolik peněz na to ještě bude potřeba. 

Stejně tak blížící se stavba chodníků nás zjevně zatíží více, než jsme očekávali. 

Rozpočet od projektanta byl na 16 milionů Kč a očekávali jsme původně, že obec 

bude muset ze svého vydat zhruba 5 - 6 milionů Kč. Bohužel dotační fond 

některé položky neuznal jako datovatelné a navíc nejlevnější nabídka na stavbu 
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ve výběrovém řízení nenabízí chodníky za 16 milionů Kč, ale za zhruba dvacet. 

Takže obec bude muset dát ze svého na chodníky asi 10 milionů Kč. K tomu 

bude potřeba současně s chodníkem vyměnit veřejné osvětlení podél hlavní 

ulice v Nové Vsi a podél chodníku do Nových Ouholic. V Nové Vsi u hlavní silnice 

bude ČEZ pokládat kabely ze sloupů do země. Podél chodníku je stav osvětlení 

již velmi špatný. Tyto stavby spolu souvisí a nelze je odložit. 

Vzhledem k tomu všemu a k potřebě nějaké rezervy na provoz obce jsme se 

tedy na zastupitelstvu rozhodli zatím s dalšími nákladnými akcemi počkat, 

abychom neměli finanční potíže. Celá tato situace je i výsledek toho, že se obcím 

snížily příjmy poklesem ekonomiky během koronakrize a také zrušením 

superhrubé mzdy, kdy obce přišly zhruba o 90 miliard korun ročně. Jako obec 

nyní stojíme před volbou, zda prakticky zastavíme rozvoj obce, tedy třeba 

rekonstrukce ulic a dalšího anebo jestli získáme na rozvoj peníze jiným 

způsobem.   

Podle mých odhadů zde trvale bydlí zhruba 20 % lidí, kteří zde trvale hlášeni 

nejsou a obec tím přichází ročně o zhruba 2 - 3 miliony korun ročně 

z rozpočtového určení daní. Obci by velmi pomohlo, kdyby se tito lidé v obci 

přihlásili k trvalému pobytu a tím podpořili její rozvoj. 

Tento článek píšu proto, abyste si jako občané uvědomili, že jsme toho v obci 

hodně udělali (zejména kanalizace s přípojkami zdarma pro všechny) a ještě 

uděláme (potřebné chodníky u silnice II/608), ale stálo to dost peněz a nyní jsme 

narazili na finanční strop, který nám další rozvoj zřejmě zpomalí nebo zastaví. 

Kapacit základních škol a mateřských školek 

Letošní rok nepříjemně zaskočil některé rodiče malých dětí, kteří chtěli dát        

do mateřské školky své tříleté dítě. Sám jsem svého malého synka přihlásil        

do mateřských školek v Nové Vsi, v Ledčicích a v Nelahozevsi a nepřijali ho ani 

v jedné z nich. Velkou měrou k tomu přispělo to, že vzhledem k tomu, že děti 

byli při koronavirové pandemii hodně doma, více rodičů než obvykle se rozhodlo 

pro odklad školní docházky u svého dítěte a tím se neuvolnila místa pro nové 

děti. Ukazuje to, že naopak příští rok bude velký počet dětí nastupovat               

do prvních tříd a bude problém tam. Je také potřeba si uvědomit, že jsme            

v územním plánu zvýšili zastavitelnost o 25 % a to v blízkých letech využijí 

zejména rodiny s dětmi. Těch přibývá přistěhováním a stavbou nových domů    

už teď. A stejné nebo ještě větší přírůstky budou i v okolních obcích. Toto byl       



 9 

i jeden z důvodů, proč jsme se bránili v územním plánu zvyšovat zastavitelné 

plochy ještě více. 

Ohledně mateřské školy si z toho odnáším to, že bychom měli přemýšlet o tom, 

že by Nová Ves měla rozšířit kapacitu školky o další třídu. To ale znamená 

projekt, stavební povolení, finance, dotaci a to je na několik let.  

Situace není dobrá ani v základních školách. Obec Nová Ves svoji školu nemá,     

ta na Vepřku je mimo provoz již několik desítek let a je to ruina. Proto máme 

smlouvu o spádovosti se školou Veltrusy na oba stupně a se školou Ledčice        

na první stupeň. Veltruská škola slouží jako spádová škola pro několik dalších 

obcí z okolí. 

Problém je v tom, že kapacita školy ve Veltrusech je na hraně a město Veltrusy 

už delší dobu zvažuje různé varianty výstavby. Obec Nová Ves už několik let 

jedná s městem Veltrusy o situaci v základní škole a uvítala by maximální 

variantu rozšíření školy. Přesně nerozumím důvodům, proč je situace tak 

patová, ale podle mých informací není v zastupitelstvu většinová vůle a odvaha 

k nějakému řešení.  

Pan starosta Volák nás dlouhodobě verbálně upozorňuje, že město Veltrusy 

pravděpodobně vypoví obci Nová Ves a dalším okolním obcím spádovost,             

a že město Veltrusy nebude moci nadále řešit problematiku kapacity základní 

školy pro okolní obce. Obec Nová Ves považuje tento postoj města Veltrusy        

za velmi nesolidární a neprozíravý. Město Veltrusy dlouhodobě pobíralo            

od státu příspěvky i na žáky z okolních obcí a skutečné náklady na školu byly      

až o několik milionů ročně nižší než městem inkasované příspěvky. Z těchto 

přebytků by nyní měla být částečně financována dostavba školy. I přesto je ale 

obec Nová Ves ochotna se podílet částečně na nákladech na rozšíření školy, 

ideálně formou svazku obcí. 

Je jasné, že menší obec jako Nová Ves si svoji školu sama nepostaví. Jistou nadějí 

je pro nás je záměr obce Nelahozeves postavit novou školu a uzavřít smlouvu          

o spádovosti s Novou Vsí. Otázkou je, v jakém termínu se to podaří. 

Přitom je zřejmé, že náš předpražský region je a bude velmi atraktivní a neustále 

tu budou přibývat noví obyvatelé s dětmi a je třeba společně infrastrukturu 

zabezpečit. Je jasné, že vzhledem k době trvání projektu, stavebního povolení, 

dotace, stavby a uvedení do provozu, je nutné tyto problémy začít řešit                

s předstihem. Obávám se, že zde jsme ztratili zbytečně už několik let a že se 
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proto velkým problémům už těžko vyhneme. Město Veltrusy možná výpovědí 

spádovosti dočasně získá kapacitu pro svoje děti z nové zástavby a problém mít 

primárně nebude, ale okolní obce to uvrhne do velkých problémů, které 

nemohou samy řešit. Přitom v plánování kapacity školy není možné řešit          

jen současnou situaci, ale je třeba plánovat na dlouhé období dopředu s jistou 

rezervou. 

Samozřejmě bychom uvítali, kdyby zastupitelstvo města Veltrusy rozhodlo          

o maximálním rozšíření školy a situaci vyřešilo. Naše stanovisko jsme ale panu 

starostovi i zastupitelům města Veltrusy již několikrát prezentovali. Budeme        

o tom se zástupci města Veltrusy i nadále jednat. Každopádně situace nemá 

žádné rychlé a jednoduché řešení. 

M. Exner 
 

Z-BOX spol. Zásilkovna je na svém místě (u obchodu v Nové 

Vsi) a v provozu. Službu jsme vyzkoušeli a funguje perfektně. Doufáme, že bude 

dobře sloužit ke spokojenosti všech! 

Mateřská škola Nová Ves přijme od září 2021 

kvalifikovanou učitelku na úvazek 1,0. 

Svůj profesní životopis, prosím, posílejte                            

na adresu: skolka@msnovaves.cz nebo volejte 

na telefon 602 468 884. 

Martina Srncová, MŠ Nová Ves 
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Uvědomuju si, že když jsem si před loňskými prázdninami rekapitulovala školní 

rok, tak slovo, které ho vystihovalo, bylo podivný.  Ale říkala jsem si, že je pryč    

a ten další už bude normální. Covid máme za sebou, tak se vše vrátí                    

do normálních kolejí. Ten následující, tedy letošní školní rok byl ještě podivnější. 

Otevření střídalo uzavření, chvilku chodily všechny děti, pak nikdo, pak jen 

předškoláci a teď už zase chodí všichni. Hurá! Ani naše školka a děti v ní nejsou 

jiné, takže když se zase sešly, bylo vidět, jak je jim pospolu dobře, jak potřebují  

kamarády, hraní a hračky, povídání a oblíbené, pravidelné aktivity. Teď už jsou 

ve školce zase ve svém živlu a řekla bych, že si společně užíváme všechny možné 

radosti. Vycházky, výlety, všemožné oslavy, horké dny v plavkách pod pořádnou 

sprchou z hadice.  

Než uzavřeme tento školní rok, ještě pár 

dnů zbývá, školka bude otevřená           

do 23. července. Pak to v ní na chvilku 

utichne a než se děti vrátí, tak se bude 

opravovat, budovat a vylepšovat.           

Po prázdninách nastoupí 5 nových dětí, 

vystřídají ty, co odejdou do školy  a bude 

nás celkem 28. Jak ukázal letošní zápis, 

tak by bylo potřeba ještě o několik míst 

víc. Uvidíme, co přinese čas budoucí, každopádně je to informace k zamyšlení.  

Zkušenosti z posledních měsíců nám přinesly vědomí, že i přes veškeré pokročilé 

znalosti, dovednosti a technologie nejsme vždy tak úplně schopni vládnout vším. 

Někdy se musíme přizpůsobit, podvolit a stát se součástí většího celku, to nám 

pak umožní vše zvládnout. Byl to nelehký čas, ale řekla bych, že teď by mohla 

být ta správná chvíle se nadechnout. Dopřát si odpočinek, setkávání a obyčejné 

běžné radosti, které v posledním čase tak úplně možné nebyly.  

Na závěr chci ještě moc poděkovat všem našim podporovatelům, sponzorům. 

Také obci a všem jejím zaměstnancům, personálu školky a rodičům. Vážíme        

si podpory a štědrosti, které se nám dostává.   

Krásné léto ze školky. 

Martina Srncová 
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Celkem 54 dětí se v doprovodu rodičů, prarodičů nebo kamarádů vydalo 

v sobotu 12. června na Pohádkovou stezku ze Starých Ouholic do Miřejovic. 

S kartičkou je na trasu vysílala z dětského hřiště beruška a první zastávka byla     

u Červené Karkulky a vlka. 

Pokračovalo se k indiánce, 

čarodějnici a Mimoňovi,         

za lesíkem byla samoobslužná 

zastávka s razítky. Pak na děti 

čekal Pepek námořník, vodníci 

a princezny.  

Všude se plnily úkoly, některé 

hádací, poznávací a jiné 

pohybové. A v cíli si děti 

vybíraly odměny u Harryho Pottera. Aby se cestou nikdo neztratil, byla trasa 

lemovaná fáborky a obrázky z různých pohádek.  

Počasí nám celkem přálo, jen jedna dešťová přeháňka nás příjemně svlažila.  

Doufáme, že všichni si tohle nové putování parádně užili a budeme se těšit 

někdy příště! Děkujeme Spolku Soptíci za spolupráci při organizaci a M. Čechovi 

za fotodokumentaci. 
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Za kulturní výbor obce Bohdana Tobiášková 

Poslední červnovou neděli pro vás otevíráme brány historického vodního mlýna 

ve Vepřku. Společně s manželi Linzerovými jsme připravili program na celé 

odpoledne i podvečer a budeme doufat, že se vám v prostorách mlýna i nádvoří 

bude líbit a den si s námi užijete. 

V průběhu celé akce nám bude hrát Vocal Band. Během odpoledne proběhnou 

tři komentované prohlídky mlýna. K vidění bude leccos i na nádvoří – přijedou   

za námi pánové z Pevnostního muzea v Sazené, představí se historické 

zemědělské stroje. Pro děti budou k dispozici řemeslné dílny, pro všechny pak 

stánky nejen s rukodělnými výrobky (dekorace, dřevěné hračky, knihy, bižuterie, 

šité výrobky…). Prohlédnout si budete moci fotografie z historie mlýna i obce.     

A především – konečně se po dlouhé době potkáme při větší akci! Občerstvení 

bude a na své si přijdou všichni (nealko, pivo, koktejly, káva, klobásy, sladké).      

Slavnost se bude konat i v případě deště – program uzpůsobíme, prohlídky 

proběhnou dle plánu. 

Těšíme se na viděnou! Bohdana Tobiášková, kulturní výbor   



Neděle 27. června od 14 hodin 

LETNÍ SLAVNOST 
VE MLÝNĚ

v nově zrekonstruovaném mlýně ve Vepřku čp. 19
Zveme Vás na otevření bývalého vodního mlýna pro veřejnost.

Komentované prohlídky (14:30, 16:00 a 17:30)
Hraje VOCAL Band Markéty Aptové

Řemeslné dílny pro děti
Jarmark s rukodělnými výrobky

Pevnostní muzeum Sazená
Ukázka historických zemědělských strojů

Fotografi e z historie mlýna i obce

Bohaté občerstvení

Prosíme o dodržování protiepidemických opatření.

Miřejovice • Nová Ves • Nové Ouholice •Staré Ouholice • Vepřek

www.nova-ves.cz



 16 

V sobotu 19. 6. uspořádal Spolek Soptíci        

1. ročník běžeckého závodu Ouholická 

běhna. I přes tropické vedro, které panovalo, 

se sešlo 28 statečných závodníků, kterým 

tímto chceme poděkovat za jejich účast.  

Také chceme poděkovat všem sponzorům, 

kteří závody podpořili a dobrovolníkům        

za pomoc při organizaci. Doufáme, že jste si 

odpoledne užili a těšíme se na Vás příští rok při dalším ročníku.  

 

         

Za spolek Soptíci Eva Vaďurová 
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Začalo to letos na jaře mailem od Romana Civína z Orlen Unipetrol Kralupy          

o dobrovolnickém projektu komUNIta, prostřednictvím kterého společnost 

nabízí příspěvky na dobrovolnické aktivity s rozpočtem cca 15 000 Kč. Oslovil 

obec, zda se nechce zapojit. S kulturním výborem máme pořád pár nápadů 

připravených v rukávu, rozhodli jsme se proto, že zkusíme zažádat s projektem 

na nové lavičky na vepřecký hřbitov. Sepsali jsme žádost, doplnili                            

ji fotodokumentací s vybranými místy a výběrem laviček (speciální vyšší lavičky 

pro seniory). Po kolečku schvalování a podpisů nám byl projekt schválený             

a nastal Den D.  

Pracovníci technických služeb už předem připravili betonové kotvy, abychom      

o lavičky kvůli nenechavcům nepřišli, a v pondělí 14. června jsme se společně 

pustili do usazování laviček a sázení levandulových keříků. Šlo nám to pěkně      

od ruky, za hodinku a půl bylo hotovo. Přijeli i zástupci z Orlen Unipetrol a celou 

akci pečlivě zdokumentovali. 

 

Nové lavičky tedy najdete u vchodu na hřbitov po levé straně (bude ještě 

doplněno zelení), u zadní strany kostela a vpravo na loučce za márničkou. 

Děkujeme Romanu Civínovi za zprostředkování dobrovolnické aktivity, firmě 

Orlen Unipetrol za finanční podporu, technickým službám za vzornou spolupráci 

a pomoc. Ať Vám lavičky dobře slouží a my už připravujeme další projekt. 

Za kulturní výbor obce Bohdana Tobiášková 
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V září 2020 začal každé středeční odpoledne kroužek pro mladé záchranáře. 

COVID nám umožnil jen pár schůzek v září na sále obecního úřadu a pak teď 

koncem školního roku, kdy jsme se scházeli venku. Na kroužek docházejí 4 děti 

ve věku 6 - 10 let a jako figurant jim občas slouží i moje skoro tříletá dcera.  

Přestože jsme se nestihli sejít mockrát, stačily si děti vyzkoušet, jak ošetřit 

krvácení, zlomeniny, popáleniny, poleptání a některé otravy. Naučili se zavolat 

záchranku a kdy a jak poskytnout masáž srdce. A ta jim jde tak hezky,                  

že si troufám tvrdit, že by ti z nich, kteří už mají dostatečnou sílu, dokázali 

oživovat stejně dobře jako dospělí.  

Kroužek není žádné drsné učení. Snažím se, abychom se vše učili zábavnou 

formou, takže hrajeme různé hry, s ohledem na nejmladšího účastníka, který 

ještě nečte, skládáme obrázkové příběhy o tom, co se stalo a jak postupovat 

apod. Zranění se snažím maskovat, aby je děti viděly skoro jako v reálu                

a až se jednou setkají s něčím podobným ve skutečnosti, aby nebyly 

paralyzované samotným pohledem na ně.  

Moc ráda budu v kroužku pokračovat i v příštím školním roce, pokud se sejdou 

děti. Ráda uvidím stávající i nové tváře. Když nás bude víc, bude prostor k dalším 

aktivitám a hrám a třeba bychom se mohli vypravit i na nějakou soutěž v první 

pomoci. 

MUDr. Jana Jordáková (jana.jordakova@gmail.com) 
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Alespoň částečné uvolnění vládních opatření v boji proti Covid-19 konečně 

dovolilo našim hráčům zahrát si pár tréninkových utkání. Zapojili se nejen hráči 

A-týmu, ale i stará garda (SG).  

7. 6. 2021 - SG TJ Sokol Nová Ves - SG AFK Veltrusy 5:2  

11. 6. 2021 - TJ Sokol Nová Ves - TJ Sokol Uhy 6:1  

14. 6. 2021 - SG TJ Sokol Nová Ves - SG Čechie Kralupy n. Vlt. 8:3 

 

V červenci čekají náš A-tým dva turnaje, jeden na venkovním hřišti, druhý          

na domácím. Dne 17. 7. 2021 se naši borci zúčastní turnaje Nových Vsí. Tuto 

tradici nastartoval jeden fanoušek Nové Vsi u Mladé Boleslavi, kam vloni kromě 

našeho mužstva pozval i Nové Vsi u Kolína a u Jablonce nad Nisou.  

Tyto týmy si to rozdají po roce znovu, tentokrát v Nové Vsi u Kolína.  

Hned víkend na to, 24. a 25. 7. 2021, budeme pořádat turnaj doma - na našem 

hřišti. A pozvali jsme si tradiční rivaly - Úžice, Ledčice a Sazenou.  

V sobotu si to vždy dva týmy rozdají o postup do nedělního finále, ti, co prohrají, 

budou hrát o 3. místo, ti, co vyhrají, zahrají si o pohár. Hrát se bude v sobotu       

a v neděli od 15:00 a od 17:00 hod. VŠICHNI JSOU SRDEČNĚ ZVÁNI! Přijďte 

pobejt a zafandit.  

A hned ve středu 28. 7. 2021 odjíždíme na soustředění na Staňkov. To už snad 

bude známé rozlosování pro další sezónu.  

Petr Barnat, sekretář TJ Sokol Nová Ves 
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NOC KOSTELŮ 2021 
V pátek 28. 5. 2021 se uskutečnila 

ve vepřeckém kostele Narození 

Panny Marie již v pořadí třetí Noc 

kostelů. Tento rok bylo mottem: 

„Přivádíš tmu, noc se snese, celý 

les se hemží zvěří“. Autoři motta 

se dle svých slov pokusili spojit 

téma Noci otevřených kostelů       

s tématem úcty k životnímu 

prostředí. Ve Vepřku si bylo 

možno individuálně prohlédnout kostel i nedalekou zvonici. Pro návštěvníky 

byla připravena malá výstava fotografií z obecních akcí, které proběhly během 

několika posledních let, varhanní koncert, koncert Veltruského smyčcového dua 

a přednáška na téma Nejsvětější trojice. Je skvělé, že je o Noc kostelů v obci 

stále velký zájem a možnost podívat se do kostela a zvonice, něco zajímavého se 

dozvědět a poslechnout si duchovní hudbu využilo hodně návštěvníků. 

 

R. Hakrová, kulturní výbor 
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SPOLEK SENIORŮ  
Tak jsme se konečně po téměř třičtvrtě roce sešli. Vzhledem k velkému vedru 

překvapivě v docela hojném počtu - usnášení schopní. Proti koronaviru jsme 

nasadili očkování, testy, desinfekci a rozestupy.  

Na samém začátku nás pan 

starosta seznámil se situací v obci. 

Poté jsme se věnovali svým 

záležitostem, mezi nimi i těm 

smutným. Na samém začátku 

jsme uctili památku našeho 

dlouholetého obětavého člena 

Františka Kocourka, který 

nedávno zesnul, a vzpomněli na ty, kteří jsou pro nemoc nebo indispozici 

neschopni účasti na kolektivních akcích. Na programu jsme měli i veselejší 

záležitosti. Zejména pak příležitost osobně popřát a předat věcnou pozornost     

u příležitosti „kulatého“ jubilea dvěma našim členkám.  

Dohodli jsme se také 

na záměru našich 

aktivit v následujícím 

období. K pořádání 

společných akcí 

charakteru výletů za 

poznáním využijeme na 

rozdíl od minulých let   

i letní měsíce, přičemž 

první výjezdovou akcí 

by měl být odložený 

zájezd na Svatou horu u Příbrami. Podrobnosti projednáme na výroční členské 

schůzi, kterou budeme mít 8. července od 13 hodin v historickém mlýně             

ve Vepřku. S nápady jak oživit program členských schůzek přišla naše děvčata – 

věřme, že se nápady uchytí. Po tak dlouhé době bylo o čem klábosit – také jsme 

toho náležitě využili.  

Bruno Vognič za výbor Spolku seniorů   
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Když jsme v neděli 6. června vystoupili z auta a uviděli jsme na parkovišti u školy 

v Ledčicích známé tváře, tak jsme si uvědomili, jak čas zvláštně plyne. Nevydali 

jsme se spolu na výšlap už několik měsíců, ale nám to přišlo jako by to bylo 

minulý měsíc. Byli jsem rádi, že zase společně vyrážíme zdolat pár kilometrů. 

Počasí bylo krásné, v noci byla velká bouřka a tak bylo jasné, že to bude pochod 

cestou necestou. Vydali jsme se z Ledčic alejí do Mnetěše, kde jsme vzhledem 

k rozbahněnému terénu původně plánované trasy museli udělat změnu.            

Do Černoučku jsme se rozhodli jít vesnicí po silnici, což vlastně moc nevadilo, 

protože provoz nebyl téměř žádný. Jen sluníčko začalo pořádně hřát, a tak jsme 

v Černoučku chvilku spočinuli před místním hostincem. Bohužel jen před…         

Na konci Černoučku jsme zahnuli z hlavní silnice na polní cestu a kolem starého 

sadu jsme mířili zpět k Ledčicům. Klikatá cesta tady vede nečekaně hezkou 

krajinou, kde velké plochy polí narušují remízky, potok, vzrostlé staré stromy.     

Do Ledčic jsme dorazili krátce po poledni a kromě zážitků jsme byli težší o nějaké 

to kilo bláta. Příjemně unavení jsme si domluvili další výšlap v srpnu, tradičně     

do kokořínských hvozdů a rozjeli jsme se k nedělním tabulím. 

Krásné léto, turistice zdar a příště na viděnou. 

Za Kudykam napsali Martina a Pavel Srncovi 

    
Foto: B. Vognič 
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Výstava kreslíře a karikaturisty Pavla Rychtaříka je již třetí 

výstavou Galerie mezi živly. 

Prostor galerie sousedí s pozemkem našeho domu a jako jeden 

ze spoluautorů myšlenky se snažím vybírat témata tak, aby 

zaujala všechny, kteří jdou na procházku nebo jen jedou kolem a zastaví se. 

Nikdy nebylo cílem masově sem nahánět lidi. Našim cílem je přiblížit střípek 

kulturní potravy v době, kdy zrovna nebyla nebo není. A do budoucna, kdy již 

nebude taková potřeba, se místo galerie stane alespoň místem ke zpomalení 

chůze při procházce. 

Jeden z těchto momentů jsem viděl při sobotní práci na zahrádce. Dva kluci, 

odhaduji tak třináct, čtrnáct let přijeli na kolech, opřeli je o nový klandr             

(tak se tu vždy říkalo místnímu zábradlí) a vydali se po schodech do galerie.        

Po necelých dvou minutách místo opouštěli, v tu dobu byly vystaveny fotografie 

a texty z dějin stavby Starého mostu a elektrárny. To mě utvrdilo v myšlence 

našeho konceptu: „zajímavé fotografie nebo texty pro všechny“. 

Vím, že těmto dvěma mladíkům asi fotografie z 20. let 20. století příliš 

neimponovaly, ale třeba jim padla do oka další červnová výstava vtipů, nevím…  

  

Výstava vtipů byla první výstavou nejenom z pohledu své náplně, ale i jejího 

zahájení - první červnový pátek jsme se již mohli bez omezení setkat. A pozval 

jsem autora. Pavla znám již dlouho a sleduji jeho tvorbu, která mi vždy zvedne 

náladu a vylepší i chmurný den. Pavel Rychtařík je velkým milovníkem přírody      

a vandrů, proto jsme zvolili k vernisáži netradiční občerstvení. Každý návštěvník    
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si mohl opéct buřt a vypít k němu pivo. A bylo připraveno i občerstvení klasické, 

víno a tyčky.  

Autor sám i na začátek promluvil, ocenil náš alternativní výstavní prostor              

a popřál všem příjemnou zábavu. Na vernisáži se sešlo asi 30 lidí. 

     

V červenci bude tématem výstavy Miřejovický půlmaraton, 31. července 

odstartuje jeho již XIII. ročník. K vidění budou na výstavě nejlepší fotografie 

z předchozích let, plakáty ročníků a momentky významných hostů. Těšíme         

se na setkání s vámi na vernisáži první pátek v červenci. Po vysvědčení,             

než odjedete na dovolenou, si zpříjemněte vaši procházku kolem vody. 

    

Za MK Miřejovice Jiří Karas 
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 ZVYKY A OBYČEJE V ČERVENCI
Prázdniny, dovolená, cestování. Vrchol léta, bohatství přírodních dobrot, žně       

a poutě. To vše přináší červenec. Pro dnešní generace je však mnohem více 

odpočinkový, než byl pro naše prarodiče a jejich předky. 

Jak červenec, tak srpen, tedy oba letní měsíce, dnes vnímáme především jako 

měsíce odpočinku. Děti mají prázdniny, dospělí s nimi jezdí na dovolené               

a společně užívají volného času. V tom společně tráveném čase je však snad 

jediná spojitost s červencem tak, jak jej trávily generace před námi. 

Závěrečná sklizeň a prosba o 

vodu i ochranu úrody 

Pro naše předky červenec 

představoval vrchol léta, čas, kdy 

se schylovalo k závěrečné sklizni, 

a tak se většina doby trávila prací 

na poli, což se týkalo i dětí - ty 

měly prázdniny především proto, 

aby doma mohly pomáhat. Žně 

začínaly okolo poloviny července, 

na svatou Markétu. Aby šlo 

kosení pěkně od ruky, celý den    

se zpívalo, lidé na poli i jedli a pili 

(nejčastěji buchty). Aby                

si naklonili vrtkavou přírodu, 

která v červenci přináší bouřky, 

kroupy, přívalové deště nebo 

naopak velké sucho, pořádali naši předkové na polních cestách hromadná 

procesí, jimiž si chtěli vyprosit vodu a ochranu úrody. 

Pouť jako cesta i oslava života 

Dalším významným červencovým aspektem byly pro naše předky poutě. 

Mnohem více než událost na určitém místě plná zábavy, jak si pouť dnes 

představujeme především my, pro ně byla cestou do svatého místa, cestou        

do sebe sama. U nás se nejvíce podnikaly poutě anenské, mariánské, matějské   
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či svatováclavské. Pouť tedy představovala církevní slavnost spojenou                

se skutečnou poutí na nějaké poutní místo. 

Na poutní mši potom byli uctíváni patroni místního kostela nebo kaple, na návsi 

či náměstí se pořádaly trhy a rodiny se scházely při společném obědě, kde 

vesele hodovaly. Podávaly se pokrmy z hovězího masa, knedlíky, řízky, koláče      

a pivo nebo víno. Symbolem bylo perníkové srdce, které jako protidárek            

za velikonoční vajíčka kupovali chlapci dívkám. 

Významné osobnosti spojované s červencem 

V pondělí 5. 7. se slaví den slovanských věrozvěstů Cyrila a Metoděje, kteří jsou 

oslavováni jako hlavní patroni Moravy a spolupatroni Evropy. Slavnosti 

cyrilometodějské byly spojovány i s budováním kaplí a kostelů zasvěcených 

právě těmto světcům, kteří na Velké Moravě přispěli k prohloubení vzdělanosti, 

šíření křesťanství a založení českého státu. 

V úterý 6. 7., na další státní svátek, si připomínáme památku upálení mistra Jana 

Husa, středověkého římskokatolického kněze, vysokoškolského učitele, 

reformátora a kazatele. 

Aspekt vody a přírodní dobroty 

Voda byla pro naše předky velmi důležitá. Její aspekt se prolíná mnoha lidovými 

zvyklostmi a obyčeji - na jaře to bylo například otvírání studánek, v létě se pak 

konala výše zmiňovaná procesí. Voda jako dárkyně života byla generacemi před 

námi uctívána a vážena. Dávala hojnost nejen úrodě pěstované, ale i té, kterou 

nacházeli ve volné přírodě. I dnes tak můžeme vyrazit například na borůvky           

a připravit si z nich lahodné dobroty - jako jsou kynuté knedlíky nebo bublanina. 

Voňavá a léčivá levandule 

Červenec je také měsícem omamně vonící levandule typické půvabnými jemně 

fialkovými lístky. Ta je odedávna uznávána jako léčivka nacházející uplatnění jak 

v přírodní medicíně, tak i v kosmetice. Můžete z ní připravit netradičně 

chutnající sirup, olej nebo pusinky s mandlemi. Její vůně odpuzuje komáry, 

mšice i mouchy, sama o sobě pomáhá proti nespavosti, s relaxací a uvolněním, 

zlepšuje dýchání a olej z ní dokonce přispívá k hojení ran. 

Připravila M. Jelínková 
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CO NEVÍM, NEPOVÍM 
 Hadi nezmizeli – tedy konkrétně vzácná užovka podplamatá. Svědčí o tom 

jejich ostatky. Našli jsme je v okolí kostela (kde byli hadi zjištěni                     

i v minulých letech), nově také v prostoru u podjezdu železniční tratě 

v Nových Ouholicích.  Byli usmrceni auty. 

 Opět funguje Pevnostní muzeum Sazená. Nadšenci obnovili pravidelné 

prohlídky obou pevnostních objektů. Vedle toho také pokračují v pilování 

vlastní divadelní hry „Kam čert nemůže“, se kterou hodlají vyrazit v blízké 

budoucnosti i k nám. Měli jsme tu vzácnou příležitost hru v předpremiéře 

vidět už loni a je se na co těšit. Zájemci se mohou informovat na akce 

Pevnostního muzea osobně – členové muzea totiž přislíbili účast i na Letní 

slavnosti ve mlýně v neděli 27. června. 

Připravil B. Vognič  

Pevnostní muzeum 
  Sazená

Nejbližší dny otevřených dveří budou v obou 

pevnostních objektech 26. června a 31. července. 



 29 



 30 

Dějiny našich slov nejsou zdaleka jen změny hlásek nebo pravopisu. V etymologii 

jednotlivých slov jsou hledány příběhy a nabízen je i méně obvyklý pohled do krajiny 

sdíleného jazykového dědictví češtiny.   

 

Chůvička 

Tito okrasní exotičtí ptáci se na kontinentě poprvé objevili      

v londýnské a antverpské zoo, a přestože původně pocházeli 

z Japonska, anglicky i francouzsky se nazývali bengálské 

pěnkavy nebo bengálské běluše, protože se do Evropy 

dostávali na lodích vypravených z Indie. A jak na jejich 

pojmenování šel jazyk českých ptákomilů, který ornitologické termíny teprve 

hledal? V tomhle případě se čeština prostřednictvím publicisty a prvního 

ředitele pražské zoo doktora Jiřího Jandy (1863-1938) zaměřila na vlastnost, jež 

je pro chovatele exotického ptactva klíčová. Lonchura striata domestica je totiž 

pták ochotný starat se o cizí mláďata. Pokud jeho snůšku nahradíte vajíčky 

vzácnějšího (a nemocem náchylnějšího) druhu, obvykle vám je ochotně vysedí. 

A nejsou to žádné aupairky, o mláďata se pak starají nonstop - prostě ideální 

chůvy. Akorát menší, takže chůvičky. Když už se češtině něco povede, dokáže se 

toho držet: nezapomeňme, že chůvičky daly v češtině jméno i elektronickým 

monitorům nerušeného dětského spánku. A jejich aktuální verze mají vlastní 

akumulátory, videodispleje i dvojnásobný zoom. Chůvičky prostě pořád jedou. 

IKEA 

Že se první můžou stát posledními a poslední prvními, neplatí jen v Matoušově 

evangeliu. Přihodí se to i písmenkům, jež tištěné slovo skládají i mimo Bibli. 

Jihošvédská osada Agunnaryd například má jednu školu, supermarket                  

a 200 obyvatel. Leží na jakési Švédostezce, což je přes 2600 kilometrů dlouhá síť 

cyklotras a v místním jezeře se prý dobře chytají ryby.   

Především ale tady svoje dětství prožil podnikavý Ingvar Kamprad. Ano, ten, 

který při křtu svojí nábytkářské firmy použil v roce 1943 - kromě svého 

monogramu I. K. - také iniciály místního statku Elmtaryd, kde vyrůstal. A první 

písmeno nejbližší velké osady Agunnaryd umístil v názvu firmy až úplně 

nakonec. V českém skloňování dokonce někdy úplně vypadne, hlavně v hovoru. 

Jak totiž potvrzuje Ústav pro jazyk český, nakupujeme v Ikee i v Ikei. 

Připravila M. Jelínková 
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Letošní rok je „úrodný“ na klíšťata. Dostaly se ke 

mně dva zasvěcené články (viz Téma č. 22/2021 z 28. 

května) shrnující dosavadní poznání. Vzhledem 

k tomu, že téma považuji za aktuální a řadu informací 

za užitečné, podělím se o ně. Své k problematice ve 

zmíněném časopisu prezentovali pracovník 

Biologického centra akademie věd ČR, které se 

výzkumem zabývá a  zástupce  farmaceutické společnosti zaměřující                    

se na ochranu zdraví zvířat.   

 Především: s postupným oteplováním klimatu se k nám dostávají další 

druhy klíšťat, mezi nimi i nosiči dosud nám neznámých a životu zvířat, ale i lidí 

mnohdy nebezpečných nemocí. Dostávají se k nám všemi dostupnými cestami, 

nejrychleji přes tažné ptáky, ale i v kožíšcích zvířat, které bereme na zahraniční 

dovolené. 

To podstatné o vlastních klíšťatech:  

- Jsou příbuzná pavouků. Naše klíšťata jsou slepá a částečně „obrněná“. 

- Jde o obdivuhodné živočichy v kladném i záporném slova smyslu: v přírodě 

si jedou jenom na svůj vlastní prospěch – nejsou nikomu užitečná. K tomu 

(vlastnímu přežití) jsou však výjimečně přizpůsobena. Ovládají spoustu 

triků a ochranných mechanismů, které jim přežití umožňují. Do místa 

přisátí na těle hostitele se zpravidla dostanou nepozorovaně, stejně tak se 

neprozradí ani při vlastním přisátí. Hostitele to nesmí bolet ani svědit, 

protože by se jich hned zbavil. Ve slinách mají znecitlivující látky a také 

další působící proti srážlivosti krve, alergii, zánětu… 

- Pro svoji aktivitu potřebují světlo, teplo, vlhkost, Vydrží velmi mnoho, stačí 

je nakrmit třikrát ročně, aby prošla svým životním cyklem, dobře snáší 

chlad.  

- Klíště podle svého stádia vývoje – larva, nymfa, dospělec, také preferuje 

různé hostitele. Nedospělá klíšťata jdou zejména po menších druzích 

živočichů, jako jsou hlodavci, ještěrky… kůži větších zvířat totiž nedokáží 

prokousnout. Klíště se obvykle na hostiteli nepřisaje hned napoprvé,        



 32 

ale hledá si vhodné místo na kůži, kde mu krev optimálně „teče“, tzn.,             

že si i několikrát kousne – ochutná, než se přisaje.  

- Nejkomfortnější je pro ně vysoká vlhkost. Nejlépe je jim proto v padance, 

v nízkých patrech vegetace, spíše v porostu do metru výšky, dál nelezou. 

Zde číhají na kořist, ale aktivně ji nevyhledávají. Na předních končetinách 

mají háčky, kterými se zachytí. Vyskytují se zejména na cestách zvěře, 

protože tam také po nasátí odpadávají z hostitelů a opětovně se vyvíjejí. 

Samice během deseti dnů, kdy se plně nasaje, stonásobně zvětší svoji 

váhu. Během následujících 14 dnů začne klást vajíčka – až 1 500 ks. 

- Nejznámější a nejčastější nemoci, které přenášejí, jsou: encefalitida – 

zánět mozkových blan (projevující se ztuhnutím šíje, kdy nepředkloníte 

hlavu na prsa) a lymská borelióza. Zrádné je, že příznaky se projeví 

mnohdy až po dlouhé době i několika týdnů. V posledních letech se šíří      

do našich krajů s dalšími druhy klíšťat i nové nemoci, přičemž mnohé 

infekce přenášené na zvířata jsou přenosné i na lidi a to  vedle zmíněných     

i nové nákazy, napříkl. babezióza od roku 2018 i u nás (poměrně hojně 

Slovensko, Polsko, Maďarsko) – napadá krvinky. Vyvolává úmrtí psů          

na selhání ledvin. Projevem je tmavá moč.   

- Jak se chránit? Složité téma. Repelenty jsou málo účinné – po 2 hod. 

neúčinné, i při jejich užití klíště prostě přeleze dál, kde mu to tolik 

„nesmrdí“. Účinné je zastrkat si kalhoty do ponožek a vstupy do rukávů 

zatáhnout páskou – s následnou prohlídkou po každém návratu z přírody.    

- Ochrana zvířat. Není jednoduchá, každý z používaných způsobů má svoje 

pro i proti:  

Protiklíšťový obojek je to umělohmotný obojek napuštěný účinnou látkou 

proti klíšťatům. Je poměrně spolehlivý, ne zrovna levný co do ochrany 

zvířete samého, ovšem s riziky: pro kočky (jsou i obojky speciálně             

pro kočky) a malé děti jedovatý a při pouštění psů na volno se tito za něj 

občas zachytí, nebo jej i ztratí. 

Kapky do kůže – účinné cca 1 měsíc, s výhradami vzhledem k dětem            

a kočkám jako výše. 

Tablety – účinné, netýkají se jich výše uvedené výhrady, jsou však 

poměrně drahé a je dobré si je nechat předepsat veterinářem.    
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Je asi také dobré vědět, a v článcích to bylo uvedeno, že nemoci přenášené 

klíšťaty jsou uloženy v jeho měkké tj. zadní části těla klíštěte a než ji 

přenese do těla hostitele, trvá to 24 – 48 hodin. Z tohoto důvodu je asi na 

místě včasná kontrola jak vlastního těla, tak těla zvířat.  

- Létající klíšťák  - „kloš jelení“ – je další protiva zaměňovaný s klíšťaty. Mají 

málo společného. Když na Vás přistane, odhodí křídla, jeho pohyb po těle 

hned cítíte. Kousnutí je velice bolestivé.  

A jak je to s klíštětem a pijákem? Na Moravě, kde jsem vyrůstal, jsem jiný pojem 

než piják neslyšel, proto jsem jej považoval za moravský název klíštěte. 

Skutečnost je trochu jiná.  V Čechách převládá klíště obecné – na Moravě je 

dominantní piják lužní – je teplomilnější. Docela kuriózní mě připadá, že tyto dva 

druhy klíšťat dosud respektují hranice mezi Moravou a Čechami. 

Ing. Bruno Vognič  

 

Nejen počasí, ale i pandemická situace se lepší. Než se vydáme po krásách naší 

vlasti, pojďme si připomenout lehkým testem nějaké naše památky. Správné 

odpovědi najdete na konci zpravodaje. 
 

1. Nejnavštěvovanějším hradem v tuzemsku je Pražský hrad, podle Guinessovy 

knihy rekordů největší souvislý hradní komplex na světě. A který                       

je nejnavštěvovanější tuzemský zámek?  

a) jihomoravská Lednice 

b) jihočeská Hluboká 
 

2. Je to slavná zřícenina, však je také národní kulturní památkou. Působivé 

exteriéry posloužily filmařům, když točili pohádku Princ a Večernice i filmovou 

podobu romantické básně Máj. 

a) Okoř 

b) Trosky 
 

3. Když jsme u těch zřícenin - víte, která je svojí rozlohou největší v tuzemsku? 

(Poradím, že hrad je znám i díky Janu Žižkovi - při jeho obléhání přišel o druhé 

oko). 
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a) Žebrák 

b) Rabí 
 

4. Říká se mu "husitský král", znám je jako Jiří z Poděbrad, pocházel                 

ale z panského rodu, který své jméno odvozoval od tradičního sídla,                 

jež najdeme na jižní Moravě. Které to je? 

a) Kunštát 

b) Kravaře 
 

5. Úsměvná komedie Kopretiny pro zámeckou paní a také řada pohádek, ať už 

O princezně Jasněnce a létajícím ševci či naposledy Princezna zakletá v čase. 

Všechny tyto snímky se točily na jednom z "nejromantičtějších hradů                  

v Evropě", jak se o něm říká. Je to... 

a) Bouzov 

b) Pernštejn 
 

6. Jméno je stejné - podle slavného tuzemského šlechtického rodu, ale hrady 

toho jména jsou v tuzemsku dva, jeden ve Středočeském a druhý                        

v Olomouckém kraji. Je to... 

a) Valdštejn 

b) Šternberk 
 

7. O jednom z tuzemských hradů se traduje, že je v něm vchod do pekla. Stojí 

totiž na skále, v níž je hluboká puklina. O který hrad jde? 

a) Houska 

b) Pecka 
 

8. Pomezí Středočeského, Ústeckého a Libereckého kraje bývá nazýváno 

Máchovým krajem. Básník tamní krajinu miloval. "Eduarde, to musíte vidět,     

to se nedá popsat", vyznal se v jednom dopise příteli, když žil v Litoměřicích      

a před okny měl nedaleký hrad. "Kouká mi všemi okny až do postele, nechť ji 

postavím, kde chci...". O jakou jde památku? 

a) Bezděz 

b) Házmburk 
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Dvojitá duha nad Starými Ouholicemi, foto: B. Vognič 

Budil Vás někdy páv? Nás „poctil“ svou návštěvou 20. května a to hned brzy 

ráno. Už kolem čtvrté nás vzbudily ostré hlasité zvuky evidentně nepatřící          

do harmonie ranního vyzpěvování ptactva sídlícího v naší zahradě, zvuky se snad 

daly přirovnat ke skřekům zabíjeného ptáka. Původce jsme, pro moji neochotu 

vylézt z postele (rušící element jsem řešil zavřením okna), nezjistili. Krasavec – 

spíše asi krasavice se objevil navečer. Ohlásil nám jej mladší z našich psů, který 

jej objevil na sousedově střeše. Dával mu silně najevo, že jej tu nechce, ale pták 

mu to oplácel zjevným nezájmem a opětovnými „ranními“ skřeky. Hověl              

si na hřebeni sousedovy střechy, občas povstal, otočil se, popošel, nazvedl           

a zakroutil hlavou. Zhruba za hodinu se pták přemístil, k násobné nelibosti psa, 

na naši střechu a po nějaké době takto postupně návštěvou poctil všechny 

sousedy v naší ulici směrem do kopce. Po setmění se ztratil – snad se vrátil 

majiteli.  

   
Autor: B. Vognič 



 

(Akce proběhnou, pokud to umožní aktuální epidemiologická situace a vládní nařízení.) 

26. června Pevnostní muzeum Sazená - den otevřených dveří 

27. června Letní slavnost ve mlýně - od 14 hodin - mlýn Vepřek 

2. července Galerie mezi živly - vernisáž výstavy od 18 hodin, Miřejovice 

8. července Výroční čl. schůze Spolku seniorů - od 13 hodin - mlýn Vepřek 

24. - 25. července Fotbalový turnaj - TJ Sokol Nová Ves 

31. července Miřejovický půlmaraton - od 10 hodin - Miřejovice 

31. července Pevnostní muzeum Sazená - den otevřených dveří 

1. srpna Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

29. srpna Loučení s prázdninami 

5. září Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

18. září Novoveské posvícení 
 

 

  
 

Správné odpovědi na kvíz ze str. 34: 1a, 2b, 3b, 4a, 5a, 6b, 7a, 8b 




